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(la senyora Peris intervé amb el micròfon desconnectat), no està 
vosté en l’ús de la paraula .

Deixen que el senyor Santamaría culmine i acabe la seua 
rèplica .

El senyor Santamaría Ruiz:

Señora Peris, tiene usted razón, y las personas que están en 
el Partido Popular en la cárcel lo están por sentencia porque 
los jueces consideran que hay una investigación, y no come-
temos el error de minimizar la gravedad de los hechos que 
puedan haber cometido, no como hacen ustedes . Esa es la 
diferencia, que nos aplican a nosotros una vara de medir pero 
tienen ustedes la piel muy fina cuando se refiere a ustedes, la 
piel muy fina. (Aplaudiments) Este señor, el ángel caído, está 
ocupando la alcaldía de Ontinyent .

Disculpe mi tono bravucón, señora Tirado, y ahora en paz le 
digo que yo le recomendaría que le inviten a que se vaya, por 
lo menos que le inviten, la decisión es de él pero que le invi-
ten a que se vaya .

Tengan un poquito de dignidad y no nos echen en cara 
cuando tienen ustedes que callar (veus), que nosotros toda-
vía no hemos gastado cal para nada de los asuntos de los que 
estamos hablando . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Santamaría .

Senyories, doncs hem culminat el debat .

Els recorde que esta vesprada reprendrem a les quatre i 
mitja, 16:30, el nostre treball, i els recorde que la primera 
interpel·lació serà el punt 6, la interpel·lació del Grup 
Parlamentari Podemos-Podem; la segona del Grup 
Ciudadanos; i la tercera del Grup Popular .

Moltes gràcies, senyories, ens veiem .

Se suspén la sessió . (El president colpeja amb la maceta)

(Se suspén la sessió a les 14 hores i 16 minuts) 
(Es reprén la sessió a les 16 hores i 35 minuts)

El senyor president:

Anem a continuar el nostre treball amb el punt quart de 
l’ordre del dia .

Es reprén la sessió . (El president colpeja amb la maceta)

Com ja he dit a les seues senyories, i en vista del dos escrits 
del consell de transparència, registre d’entrada 108 .237 i 
108 .190, la pregunta 1 .513, a la consellera de justícia, serà 

substanciada després de les adreçades a la consellera de 
sanitat .

La interpel·lació que figura en el punt 6 serà substanciada 
com la primera de les tres interpel·lacions que vorem esta 
vesprada i la que figura com a punt quint passa a l’últim lloc 
de la sessió de hui .

Preguntes

El senyor president:

Si no n’hi ha inconvenient, continuem amb el punt quart de 
l’ordre del dia . Comencem amb la pregunta número 1 .515 . . ., 
que formula l’il·lustre diputat Juan de Dios Navarro al conse-
ller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport .

El senyor Navarro Caballero:

Buenas tardes, señor presidente .

Señores diputados .

Señor conseller .

Hoy traigo una pregunta que preocupa a miles de niños, a 
padres, a profesores y al personal de centros educativos . Más 
que preocupa, preocupa por su salud .

Una pregunta que le he realizado por escrito en dos ocasio-
nes y que una vez me ha contestado una cosa y a la otra . . ., 
meses después, una cosa totalmente distinta . Y por eso lo 
traigo aquí a pleno, para que usted dé hoy aquí la cara y saber 
cuál de las dos es la verdad o si hay una tercera, y por eso la 
pregunta: ¿cuál es la situación de los colegios con fibroce-
mento en la Comunidad Valenciana?

Muchas gracias . (Aplaudiments) 

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà . . .

Conseller, té vosté la paraula .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyor president .

I gràcies també, senyor diputat . Li agraïsc molt que faja eixa 
pregunta . De fet, i permeta’m que li ho diga així, pareix que 
siga una pregunta del grup del botànic, perquè crec que me 
podré lluir . O siga, gràcies per la seua pregunta .
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Mire, ens preocupa, clar que ens preocupa, igual que al 
conjunt de la ciutadania, que hi hagen espais que tinguen 
fibrociment i, precisament, per això, quan vam arribar al 
govern, n’hi havia 212 centres que tenien fibrociment en el 
nostre territori i hem actuat, hem actuat sobre 128 d’ells . És 
a dir, de 212, hem actuat sobre 128 des que estem nosaltres 
al govern .

De fet, perquè ho tinga encara més concret, i així actualit-
zem les dades que vosté m’ha pogut donar, m’ha pogut dema-
nar: en Castelló hi havia 21 centres amb fibrociment i ja no en 
queda cap, ningun . S’han substituït tots . Per tant, en Castelló 
ja no en queden .

A les comarques de València hem fet 86 actuacions i 3 més . . ., 
perdó, 13 més que estan ara mateix en acció, a banda de les 
que estem licitant perquè també es fagen .

A les comarques d’Alacant se n’han fet 21; 3 estan ara mateix 
en actuació i 16 projectes que ja estan fets i també s’estan 
licitant .

Per tant, s’actuarà sobre el conjunt, però les dades són les 
que són: 212 és el que ens vam trobar, 128 ja estan fets i 
canviats . Eixe és el resultat i el balanç del govern del botà-
nic en estos tres primers anys de legislatura substituint 
fibrociment.

Gràcies . (Aplaudiments) 

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Senyor Navarro .

El senyor Navarro Caballero:

Señor conseller, me deja más preocupado de lo que estaba .

Los datos que usted me ha dado no tienen nada que ver con 
lo que usted mismo –que esto lo firma usted– me decía.

Usted, el 24 de marzo, me decía que faltaban 63 centros por 
intervenir –24 de marzo del 2017– . El 9 de enero del 2018 
me dice que hay 88 centros por intervenir . Vaya, en vez de 
reducir, sumamos y subimos .

Usted ahora me dice que en Castellón había 21 centros . En 
las dos contestaciones que usted me ha dado decía que había 
22 . Ahora hay uno que ha desaparecido, aunque están . . ., yo 
se lo podré pasar .

Y luego, me habla de Valencia . En Valencia, en la primera 
contestación, en el 2017 había 130 centros: 41 finaliza-
dos, 7 iniciados, 11 adjudicados, 10 provisión de licitación, 
10 proceso de redacción y 51 a lo largo de la legislatura . En 
el 2018, me dice que del 2016 hay terminados 36; 45 en el 
2017; en el 2018, 20 iniciados y 15 pendientes, y dejamos 8 
para el 2019 . Se le han caído 6 con respecto al 2017 .

Pero es que Alicante . . . De Alicante creo que no le gusta hablar, 
porque aparte que bajan poco, destinan poco dinero y hacen 
menos. En Alicante había finalizados 17 centros. Para que por si 
usted no lo dice, 16 de ellos finalizados en septiembre del 2015. 
Vaya, no serían suyos . Sí que han hecho 4, han hecho 4 . Pero es 
que faltan 21, que dicen que va a ser entre el 2017 y el 2018 . Aquí 
sí que les cuadran los centros, son 64 en el 2017 y 64 en el 2018 .

¿Usted piensa que es serio lo que nos está haciendo a toda 
la comunidad educativa? ¿Usted cree que me está tomando 
el pelo a mí? ¿A las Cortes Valencianas? ¿A las familias, a los 
niños, a la comunidad educativa?

En el 2017, en junio, se aprobó una PNL de urgencia . . ., de 
tramitación de urgencia aquí, con la única abstención del 
Partido Popular, porque le dijimos que al final la tramitación 
que iban a hacer, y dándole la encomienda a VAERSA, no iban 
a poder hacer nada . Y, de hecho, así ha sido .

Hemos tenido que, un año después, presentar otra PNL 
donde se ha aprobado, eso sí, con la abstención de Podemos, 
Compromís y PSOE, porque Podemos se oponía y al final les 
hicieron que se abstuvieran ustedes para poder entrar .

Pero, ¿cuál es la realidad? Que hay 46 colegios todavía 
con amianto y 30 .000 metros cuadrados . ¿Cuál es la reali-
dad? Que el Partido Socialista y Compromís les reclama, al 
Consell, que sigan trabajando . ¿Cuál es la realidad? Noticia 
de esta semana pasada, que educación aplaza la retirada 
de fibrocemento de diez colegios hasta final de año. Esto es 
Alicante . ¿Por qué no habla de Alicante? ¿Les da vergüenza 
Alicante? ¿No le gusta Alicante? ¿Sabe que en Elche de los 
25 centros que hay trece son de Elche? ¿No hay nadie en esa 
bancada que antes protestaba tanto que ahora le diga algo?

Lo único que sí que le pido, por la seguridad de los niños y de 
todo el personal de los centros educativos, que empiecen a 
trabajar . Llevan tres años, no han hecho nada .

En sus cifras sí que está que el Partido Popular ha retirado . . ., y 
eso firmado por usted, no firmado por nosotros. Lo que sí que 
le pido es que se ponga a trabajar, que deje tanto las florituras 
y vender tantas cosas y realmente retire todo el fibrocemento.

Muchas gracias . (Aplaudiments) 

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà el conseller .

Té vosté la paraula .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyor president .

Li ho dit en la primera intervenció, que crec que hem d’agrair 
molt la seua pregunta, entre altres qüestions, perquè les 
dades són les que són .
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Mire, hem actuat en 128, li ho he dit, i hem acabat amb tots 
en Castelló .

A mesura que hem anat introduint, que hem anat actuant, i 
li ho estic explicant, hem anat veient i hem anat actuant en 
altres operacions, en altres qüestions, i han eixit qüestions 
que hi havia fibrociment en altres aspectes que vostés no 
havien detectat i que en la primera llista no hi havia, i s’han 
anat actualitzant . I encara així, acabarem amb tots . ¿Sap 
per què? Perquè les dades són les dades i jo li les explicaré a 
vosté també .

Resulta que del 2011 al 2015 el Partit Popular va fer 21 
actuacions, 21 . Està bé, 21 . No està malament . Alguna cosa 
van fer . Però en tres anys nosaltres n’hem fet 128 . Per tant, 
sis vegades més, sis vegades més d’actuacions, i encara volem 
més i en farem més .

I vosté me parla de les comarques d’Alacant . I jo sé que a vosté 
li preocupa i a mi també . I, de fet, li diré quantes actuacions 
en fibrociment van fer del 2011 al 2015 en les comarques 
d’Alacant el Partit Popular: dos, dos . Nosaltres n’hem fet 21 . 
Vostés n’han fet dos en quatre anys . Nosaltres, 21 en tres anys .

I seguisc . Ja que vosté és d’Elx i ha preguntat explícitament 
per Elx . En quatre anys, 2011-2015, actuacions del Partit 
Popular en fibrociment, zero –zero, zero– en la legislatura.

I el que hem fet nosaltres . Concretament, en sis centres s’ha 
eliminat ja, –d’Elx, sis, sis centres que s’han eliminat ja–; ara 
mateix hi ha en execució una altra obra, i estan previstes també 
tres licitacions més en breu, a banda d’acabar amb totes elles .

Quan ha dit vosté la temporalitat, li l’explique . És molt senzill 
–vosté ho sap, el que passa que fa la pregunta, però sap 
perfectament per què–, només es pot substituir en període 
bé d’estiu, bé en període de Nadal, perquè és quan hi ha sufi-
cient temps per a poder substituir .

Per això estem licitant les que queden, però les xifres són 
bastant clares: 21 en quatre anys, 128 en tres anys . I, a més a 
més, preparades totes les següents per a poder anar actuant 
i que en el 2019 –durant tot este curs que ve, el curs que 
ve, en el 2019– puguem acabar amb tot el fibrociment que 
tenien vostés detectat i aquell que estem detectant nosal-
tres, perquè estem efectivament actuant sobre tots els 
centres educatius per a acabar amb el fibrociment.

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Següent pregunta, que formula la il·lustre diputada Beatriz 
Gascó, la 1 .440, a l’honorable conseller . Té vosté la paraula, 
senyoria .

La senyora Gascó Enríquez:

Gracias, presidente .

Buenas tardes, conseller .

Mire, la pregunta que le formulaba era: ¿qué piensan hacer 
desde su conselleria respecto a la realización de las pruebas 
diagnósticas en cuarto de primaria y tercero de la ESO?

Yo entiendo que si hablamos de pruebas diagnósticas puede 
parecer algo muy técnico . Pero si a lo mejor le pregunto que 
cuál es la evolución del alumnado valenciano respecto a los 
conocimientos de matemáticas, por ejemplo, yo creo que la 
cosa puede cambiar . Así es que se lo voy a preguntar de otra 
forma: ¿qué está haciendo para saber cuál es la evolución 
académica de nuestros estudiantes? Yo, si le soy sincera, creo 
que nada, conseller . Así es que espero que me pueda conven-
cer de lo contrario .

¿Me puede decir qué medidas de mejora están introduciendo 
los centros? Porque hasta donde yo sé se han cargado abso-
lutamente todos los planes de mejora y ahora los colegios 
pasan muchas más horas justificando cómo, dónde y cuánto 
valenciano hablan que cómo mejorar sus resultados . Sí, 
conseller, sí .

Y una última cuestión muy importante: ¿de todos estos resul-
tados se está rindiendo cuentas ante las familias?

Muchas gracias . (Aplaudiments) 

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà el conseller .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyor president .

És una nova novetat en les preguntes canviar la totalitat de la 
pregunta quan ja està formulada .

Vosté em preguntava literalment per les diagnòstiques exter-
nes de quart de primària i tercer de l’ESO . Quart de primària 
i tercer de l’ESO, això és el que vosté preguntava . I m’agrada 
que faja eixa pregunta i no m’estranya que l’acabe canviant, 
perquè resulta que ni quart de primària ni en tercer de l’ESO 
hi ha hagut mai normativa, ni estatal ni autonòmica, que obli-
gue a fer proves diagnòstiques .

I, per tant, diu molt poc de vosté . . ., (aplaudiments) diu molt poc 
de vosté, havent sigut directora general, perquè supose que 
sabria la normativa, inclús moltes resolucions que vosté va 
fer . I en quart de primària i tercer . . .

El senyor president:

Senyories, per favor .


